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نامه رهبر انقلاب به رئيس مجلس
براي اصلاح قراردادهاي نفتي

جوان
روزنامه جوان در رابطه با نامه رهبر انقلاب به رئيس مجلس براي اصلاح 
قراردادهاي نفتي نوشته است:  قراردادهاي جديد نفتي در گلوگاه مجلس به سر 
مي برد، علي لاريجاني سعي دارد اين قراردادها را از فيلتر مجلس بگذراند تا 
دولت براي اجرايي كردنش، وارد عمل شود ولي يک نماينده مجلس مدعی 
است، نامه اخير مقام معظم رهبري به رئيس مجلس نشان داد IPC داراي 

نكات مبهم فراواني است كه پيش از خروج از مجلس بايد اصلاح شوند.
  چند نماينده مجلس ديروز گفتند: مقام معظم رهبري در نامه ای به علي 
لاريجاني به ۱۵ اشكال مهم در IPC اشاره كردند كه گويا تاكنون فقط سه 
مورد آن اصلاح شده است. محمد دهقان، عضو كميسيون قضايي و حقوقي 
مجلس شــوراي اسلامي در اين باره گفت: به نظر نمي رسد تنظيم كنندگان 
الگوي جديد قراردادهاي نفتي تصميمي براي تغيير رويكرد خود داشته باشند. 
الگوي مذكور كه خطر مخدوش كردن اســتقلال اقتصادي و نقض حاكميت 
ملي كشــور و ضربه طولاني مدت به منافع كشور را در پي داشت، مورد ايراد 
كارشناســان نفتي و حقوقدانان و جمعي از نماينــدگان نهادهاي امنيتي و 

نظارتي قرار گرفت.
 وي افزود: در همين راستا رهبر معظم انقلاب، الگوي جديد قراردادهاي 
نفتي را كه به شكل مصوبه هيئت وزيران ظاهر شده بود، مورد مداقه قرار داده 
و طي مكاتبه اي به رئيس جمهور محترم ۱۵ محور اصلي ايرادات اين مصوبه 
)الگوي جديد قراردادهاي نفتي( را در ۱39۵/4/۱3 جهت اصلاح ابلاغ كردند. 
با اين حال با دقت در بندهاي مورد تصريح رهبر معظم انقلاب به خوبي نمايان 
مي شــود كه در مصوبه جديد، از ۱۵ بند مورد نظر، تنها نگراني هاي مربوط 
به ســه بند برطرف گرديده و ۱۱ بند از نظرات رهبر معظم انقلاب )بندهاي 
2- 4- ۵- 6- 8- ۱0- ۱۱- ۱2- ۱3- ۱4- ۱۵( تأمين نشــده و يک بند از 

نظرات ابلاغي )بند 9( به صورت نسبي مورد توجه قرار گرفته است.
 وي افزود: قرارداد نفتي با الگوي قرارداد متفاوت است، برخي گفته اند لازم 
نيست قراردادهاي نفتي به مجلس ارسال شود، اين درست است، اما شيوه و 
الگوي جديد قراردادهاي نفتي و ضوابط كلي و شرايط عمومي اين قراردادها 
بايد به مجلس ارســال شــود و اتفاقاً بررسي اين الگوهاي جديد قراردادهاي 
نفتي صرفاً در صلاحيت مجلس شوراي اسلامي بوده و شأن قانونگذاري دارد.

 دهقان ادامه داد: يكي از شركت هايي كه امروز در آستانه انعقاد قرارداد 
با آن هستند، شركتي بوده كه در گذشته 90 ميليون دلار به مقامات ايراني 
رشوه داده و متأسفانه در گذشته محكوم هم شده است. شركت ملي نفت كه 
به دنبال عقد قرارداد با اين شــركت خارجي است بايد توجه داشته باشد كه 

اين شركت 394 ميليون دلار در دادگاه امريكا محكوم شده است.
اين عضو حقوقدان كميسيون حقوقي و قضايي مجلس در بخش ديگري 
از سخنانش گفت: متأسفانه به خاطر اصرار عجيبي كه برخي از مقامات دارند، 
با تعدادي از كارشناسان و برخي از مديران نفتي كه خودشان منصوب كرده 
بودند، تسويه حساب شــده است و در مقابل كارشناسان نفتي ناشكيبايي از 

خودشان نشان دادند.
  نماينده مردم نجف آباد در مجلس شوراي اسلامي هم در تذكري گفت: 
در حوزه امنيتي در بحث برجام   با قراردادهاي نفتي معروف به )IPC( كشور 
در معرض خطرهاي جدي اســت. در اين قراردادها ما به دوران قراردادهاي 
نفتي دارسي بازمي گرديم كه هيچ گونه علم استخراج نفت و حضور و دانشي 
در زمينه نفتي نداشتيم. قراردادهاي نفتي كه با پيگيري وزير در حال انجام 
شدن است انسان را ياد قرارداد كرسنت كه در زمان آقاي زنگنه انجام شد و 
امروز يک معضل اساسي براي كشور شده می اندازد. ابوترابي خاطرنشان كرد: 
دو معضل مالي حال حاضــر وزارت نفت يكي پرونده بابک زنجاني و مهم تر 
از آن پرونده كرســنت است. امروزه از دستاوردهاي برجام، خطر قراردادهاي 
نفتي است كه كشور را با قراردادهاي متعدد و بدتر از كرسنت مواجه مي كند.

خودروسازان فرانسوی دبه کردند
دنيای اقتصاد

اين روزنامه حامی دولت درباره ورود خودروسازان فرانسوی به كشور نوشته 
است:  وزارت صنعت، معدن و تجارت در حالی دو شرط »آغاز توليد با ساخت 
داخــل 40 درصدی« و »صادرات 30 درصدی« را پيش پای خودروســازان 
خارجی )برای حضور در ايران( گذاشــته است كه به نظر می رسد فرانسوی ها 

چندان زير بار اين شروط نرفته اند.
 بنابر اعلام وزارت صنعت، هر خودروســاز خارجی كه قصد همكاری با 
شركت های خودروساز داخلی را دارد، بايد شروع توليدش در ايران، با ساخت 
داخل 40 درصدی آغاز شده و در ادامه نيز 30 درصد از محصولات توليدی 

را به بازارهای خارجی صادر كند.
 هــر چند منظــور وزارت صنعت از در نظر گرفتن اين شــروط، محكم 
كردن پايه های حضور خودروسازان خارجی در ايران است، با اين حال، ظاهرا 
شركت های فرانسوی حاضر به پذيرفتن تمام و كمال اين دو شرط نشده اند. 
بر اين اساس، گفته می شود پژويی ها با وجود عقد قرارداد با ايران خودرو )كه 
طبعا بايد به معنای قبول شروط دوگانه وزارت صنعت باشد(، به نوعی با وزارت 
صنعت بر ســر تسهيل اين شرايط به توافق رسيده اند؛ نشان به آن نشان كه 
محصولات پژو قرار است با ساخت داخل 20 درصدی در ايران توليد شده و 

طی يک سال اين رقم به 40 درصد برسد.
 از آن سو اما به نظر می رسد رنويی ها هنوز نتوانسته اند با وزارت صنعت و 
شروطش كنار بيايند و اصلا يكی از دلايل اصلی به تاخير افتادن عقد قرارداد 
اين شركت با خودروسازان ايرانی، همين موضوع است. بر اين اساس شنيده 
می شود رنو زير بار ساخت داخل 40 درصدی )در آغاز توليد( و صادرات 30 
درصدی نرفته و اين موضوع به محل اختلاف طرفين تبديل شده است. حال 
اينكه پژو چطور توانسته با وزارت صنعت كنار بيايد و رنو فعلا نتوانسته، پرسشی 
است كه نه مسئولان داخلی و نه مقامات رنو، پاسخ روشنی به آن نمی دهند.

اقتصاددرآینهرسانهها

عضو کميسيون انرژی مجلس:

قراردادهایجدیدنفتیزیرساختهایصنعتیکشوررانابودمیکند

معظم  مقام  دفتــر  رئيس 
نشست  چهارمين  در  رهبری 
پيشکسوتان  عالی  شــورای 
اتاق ایران گفت: جاده اقتصاد 
کشور آسفالت نيست و پستی 

و بلندی هایی دارد.
حجت الاسلام محمد محمدی 
گلپايگانی در چهارمين نشســت 
شورای عالی پيشكسوتان اتاق ايران 
بيان كرد:  شما به عنوان پرچمداران 
اقتصاد كشور بايد نظام و رهبری را 
همراهی كنيد و بدانيد جاده اقتصاد 
كشور آســفالت نيست و پستی و 
بلندی هايی دارد؛ مــن به عنوان 
رئيس دفتــر رهبر معظم انقلاب، 
می توانم همه مســائل و مشكلات 

شما را به عرض ايشان برسانم. 
وی ادامه داد:  همه موارد مطرح 

شده در نشست را به صورت مكتوب 
و دســته بندی شــده و با رعايت 
اولويت هــا به دفتر مقــام معظم 
رهبری ارســال كنيد تا ايشان در 

جريان اين موارد قرار بگيرند. 
محمــدی  حجت الاســلام 
گلپايگانی تصريح كرد:  اگر امنيت 
و ثبات فعلی كشــور نبود، امكان 
فعاليت اقتصادی نيز وجود نداشت. 
 بنابرايــن گــزارش در آغــاز 
نشســت، چند تن از پيشكسوتان 
اتاق ايران به بيان نظرات و مسايل 
خود در رابطه با شــرايط اقتصاد 

كشور پرداختند.
صادقی،  مير محمد  علاءالدين 
رئيس شــورای عالی پيشكسوتان 
اتاق ايران، به بيان مشكلات اقتصاد 
ايــران پرداخته و تامين مالی را از 

مشــكلات اصلی فعالان اقتصادی 
عنوان كرد.

وی گفــت:  بانک هــا بايــد با 
صنايع كوچک و متوسط و به طور 
كلی صنايع برای تامين مالی آنها 

همكاری كنند. 
اجرای  صادقــی  ميرمحمــد 

ناصحيح قانــون ماليات بر ارزش 
افزوده را  مشــكل ديگر دانست و 
گفــت:  اين قانــون در ايران هنوز 
بــه صورتی كه لازم اســت پياده 

نمی شود. 
در ادامه جلســه سيدحسين 
ســليمی، عضو هيئت نمايندگان 

اتــاق تهران نيز گفــت: بين پنج 
تا هفت ميليون بيكار در كشــور 
وجود دارد و برای ايجاد اشــتغال، 
نياز بــه افزايش ســرمايه گذاری 
داريــم و بــرای بالارفتــن ميزان 
بايد  نخســت  ســرمايه گذاری ها 
فضای كســب وكار كشور بهبود 
يابد؛ بهبود فضای كســب و كار و 
افزايش سرمايه گذاری ها در كشور 
چاره ايجاد اشتغال در كشور است. 
در ادامه جلســه غلامحسين 
جميلی از پيشكسوتان اتاق ايران، 
در مورد سياست های قانون اصل 
44 ابلاغی مقــام معظم رهبری ، 
اظهــار داشــت:  نتيجــه اجرای 
سياست های كلی اصل 44 با نيات 
و اهــداف مورد نظــر مقام معظم 
رهبری فاصله زيادی دارد و بيش 

از 80 درصد واگذاری ها در راستای 
سياست های كلی اصل 44 به غير از 
بخش خصوصی واقعی بوده است. 

مهــدی معصومــی اصفهانی، 
پيشكسوتان  عالی  عضو شــورای 
اتاق ايــران، نيز قاچــاق را عامل 
اصلی ركود در اقتصاد دانســت و 
گفت:  دولت نبايد در اقتصاد مانند 
يک تاجر و به صورت مستقل وارد 
شود و دخالت دولت در اقتصاد در 
نظم تجاری كشــور اختلال ايجاد 

كرده است. 
وی افــزود: دولت نبايد مقابل 
بازار قرار بگيرد ؛ در امور اقتصادی 
نخســت بايد بخــش خصوصی و 
بعد تعاونی وارد شــوند و اگر اينها 
موفق نبودند، آن موقع دولت وارد 

تصدی گری اقتصاد شود. 

دبير انجمن ریخته گری با بيان اینکه واحدهای کوچک و متوسط 
با رکود شــدید روبرو هستند، گفت:  به نظر نمی رسد تا سال 96 

شاهد رفع رکود بازار باشيم.
عبدالحميد قديمی در واكنش به آمارهای اعلام شده از سوی مركز آمار 
در مورد رشد بخش صنعت، گفت: وضعيت واحدهای كوچک و متوسط 

صنعتی تغييری نداشته و همچنان با ركود بازار روبه رو هستند.
به گفته قديمی، آمار ارائه شــده در مورد رشد بخش صنعت بيشتر 

ناشی از عملكرد واحدهای بزرگ صنعتی است.
دبير انجمن ريخته گری تصريح كرد: به نظر نمی رسد تا سال 96 تغيير 

خاصی در وضعيت ركود بازار ايجاد شود.
قديمی توضيح داد: تعيين تعرفه مناسب برای واردات برخی كالاها تأثير 
زيــادی بر حلقه های بعدی زنجيره توليد دارد، به طوری كه مثلًا افزايش 
تعرفه واردات فروآلياژها به عنوان ماده اوليه صنعت ريخته گری می تواند 

باعث افزايش قيمت توليدات اين صنعت در داخل شود.
دبيــر انجمن ريخته گری افزود: تأثير اين اتفاق بر قيمت تمام شــده 
محصولات ريخته گری، قيمت تمام شده قطعات خودرو و همچنين قيمت 

خودرو را افزايش خواهد داد.
قديمی تصريح كرد: در جلسه وزارت صنعت از مسئولان خواستيم تا 
تعيين تعرفه های هر محصول با توجه به وضعيت صنايع نيازمند آن كالا 
صورت گيرد، تا حمايت از يک حلقه توليد باعث ضرر حلقه های بعدی نشود.

وی در ادامه با اشــاره به افزايش صادرات محصولات ريخته گری در 
پــی ركود موجود در بازار داخلی، گفت: در حال حاضر ۱۵ تا 20 درصد 
ظرفيت واحدهای ريخته گــری به صادرات اختصاص يافته و با توجه به 
انجــام تبادلات پولی بــا بانک های كوچک در حد يک تا 2 ميليون دلار، 
صادرات محصولات ريخته گری به كشورهای اروپايی افزايش يافته است.

دبير انجمن ریخته گری:
صنایعکوچکومتوسط

بارکودشدیدمواجههستند

کارشــناس اقتصادی با انتقاد از به کارگيری کارشناســان 
غيرمتخصص و نگاه سياسی و سليقه ای به مدیریت مناطق آزاد 
به عنوان بخشی از دلایل ناکارآمدی این مناطق در اقتصاد ایران، 

شرایط مناطق آزاد را »شتر گاو پلنگ« توصيف کرد.
آلبرت بغزيان در گفت وگو با فارس با انتقاد از نحوه مديريت و عملكرد 
مناطق آزاد تجاری، گفت: در هيچ جای دنيا در مراكز آزاد تجاری جشنواره 
خريد راه نمی اندازند، اما چون مديران اين مناطق اســتراتژی مشخصی 

ندارند، مناطق آزاد تجاری را با مناطق گردشگری اشتباه گرفته اند.
وی با بيان اينكه امروز مناطق آزاد را به خودروهای لوكس می شناسند، 
گفــت: اگر از ورود اين خودروها بگذريم، ديگر چه اتفاقی در اين مناطق 
افتاده اســت؟ آيا غير از اين است كه اشتغال در اين مناطق به فراموشی 
ســپرده شــده است و يا غير از اين اســت كه زمين هايی كه پيش تر در 
اختيار صنعتگران قرار گرفته بود، امروز يک به يک دارد، در اختيار مراكز 
تجاری قرار می گيرد، تا در آن فروشگاه های بزرگ و جشنواره های خريد 

راه بيندازند؟
اين كارشــناس اقتصادی با انتقاد از سليقه ای اداره شدن اين مناطق 
گفت: تعريفی كه علم اقتصاد از مناطق آزاد دارد، با آنچه در حال حاضر 
در ايران در حال رخ دادن است، فاصله زيادی دارد؛ دليل آن هم اين است 
دبيرخانه و مديران رده  بالای اين مناطق با تغييرات دولتی تغيير می كنند و 
كارشناسانی نيز كه به خدمت گرفته می شوند، اغلب غيرمتخصص هستند؛ 
جمع اين عوامل باعث شــده است كه اين مناطق را بتوان با عبارت شتر 

گاو پلنگ توصيف كرد.
بغزيــان با بيان اينكه در بحث قاچاق مــا با يک دولت پنهان مواجه 
هستيم، گفت: در حال حاضر قاچاقچيان باشناسايی خلأهای قانونی موجود 
در ايران از تمام سيستم های بانكی و مجاری قانونی در حال سواری گرفتن 
هســتند كه راه مبارزه با اين قاچاقچيان افزايش ريسک قاچاق و افزايش 

هزينه های قاچاق است.

یک کارشناس اقتصادی مطرح کرد
شترگاوپلنگیبهناممناطقآزاد

عضو هيئت علمی دانشگاه امام صادق)ع( گفت: دولت 3 
سال برای رفع تحریم های خارجی مذاکره کرد در صورتی 
که تحریم های خارجی فقط 20 درصد کل تحریم ها هستند 

و 80 درصد تحریم ها داخلی هستند.
به گزارش فارس، حجت الله عبدالملكی در مراسم اختتاميه تربيت 
مدرس اقتصاد مقاومتی در مركز مطالعات راهبردی تربيت اسلامی 
ضمن بيان اهميت اقتصاد مقاومتی، گفت: اقتصاد مقاومتی با هويت 
اسلامی كشور ما گره خورده است و حالا كه هجمه های بسياری به 
اين جريان شده است وجود لشكری آگاه و متخصص از مدرسين 

اقتصاد مقاومتی برای حمايت و اجرای اين سياست نياز است.
اين كارشــناس اقتصادی با بيان اينكه امروز در كشــور با دو 

نوع تحريم مواجه هستيم، تشريح كرد: نوع اول همان تحريم های 
خارجی است كه دشمنان ما باعث آن می شوند و هدف شان نااميد 
كردن مردم از انقلاب اســت كــه در واقعيت اين تحريم ها قدرت 
فلج كردن معيشــت مردم را ندارد؛ بلكه نوع دوم تحريم ها يعنی 
تحريم های داخلی اســت كه می تواند منجر به زمين گير شــدن 

اقتصاد ايرانی بشود.
عضو هيئت علمی دانشگاه امام صادق)ع(درباره انواع تحريم های 
داخلی گفت: ابتدا به صورتی است كه توليدكنندگان داخلی مردم را 
تحريم می كنند به شكلی كه از خدمات و تسهيلات بانكی و دولتی 
بهــره می برند ولی محصول خدمات را در اختيار مردم نمی گذارند 
و در نوع ديگر تحريم داخلی مردم توليدكنندگان داخلی را تحريم 

می كنند و از اجناس توليد داخل استفاده نمی كنند.
عبدالملكــی افزود: می توان از انواع ديگر تحريم های داخلی به 
تحريم بانک عليه توليدكننده و يا تحريم دولت عليه تحريم كنندگان 
اشاره كرد، به صورتی كه مدير دولتی به جای حل مشكلات مردم 

روبه فرافكنی و سياسی كاری می آورد.
وی اضافه كرد: دولت 3 ســال بــرای رفع تحريم های خارجی 
مذاكره كرد در صورتی كه تحريم های خارجی فقط 20 درصد كل 

تحريم ها هستند و 80 درصد تحريم ها داخلی هستند.
اين كارشناس اقتصادی در پايان تاكيد كرد: تحريم های خارجی 
در صورت رفع شدن موجب فروش بيشتر نفت خام و واردات بيشتر 

می شود كه دردی را از اقتصاد ما دوا نمی كند.

عضو هيئت علمی دانشگاه امام صادق)ع(:

تحریم های داخلی برخلاف تحریم های خارجی می تواند اقتصاد را فلج کند

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های مسکن کارکنان دولت می گوید: 
واگذار نکردن زمين به تعاونی ها موجب کم  کاری و غيرفعال شدن 
آنها شــده و با ادامه این روند کاهش توليد و اشــتغال را شاهد 

خواهيم بود.
اسماعيل خاكفرجی در گفت وگو با ايسنا، اظهار كرد: در راستای سند 
توسعه بخش تعاون كه ارديبهشت ماه سال ۱392 به تصويب هيئت وزيران 
رســيد مقرر شــد تا به منظور افزايش سهم بخش تعاون در اقتصاد، ۵0 
درصد ساخت وســازها به تعاونی ها واگذار شود اما تاكنون يک درصد آن 

هم به نتيجه نرسيده است.
وی با بيان اينكه بســياری از پروژه های مســكن مهر حاصل تلاش 
تعاونی ها بوده اســت، گفت: تعاونی ها بدون نگاه منفعت طلبی و به دليل 

قيمت تمام شدن پايين، مسكن ارزان توليد می  كنند.
مديرعامل اتحاديه تعاونی های مســكن كاركنان دولت با بيان اينكه 
ســاخت مســكن بايد به بخش تعاون برگردد، تاكيد كــرد: با توجه به 
كارنامه پربار تعاونی  ها در عرصه ساخت و ساز در صورت اختصاص زمين 
رايگان می توانند نياز به تامين مســكن اقشار كم درآمد و ضعيف جامعه 

را برطرف كنند.
خاكفرجی در عين حال از عملكرد بانک ها در پرداخت تسهيلات انتقاد 
كرد و گفت: متاسفانه فعاليت بانک ها توليد محور نيست و منابع خود را 

به ندرت در جهت حمايت و تقويت توليد به  كار می گيرند.
به گفته وی، به دنبال بخشنامه ای كه از سال گذشته به بانک ها ابلاغ 
شده به تعاونگران تسهيلات با نرخ سود ۱7/۵ درصد پرداخت می شود اما 
در اصل در فرمول محاسباتی آنها سود چند برابر محاسبه می شود كه به 

هيچ وجه قابل توجيه نيست و كم از ربا ندارد.

مدیرکل دفتر قرنطينه ســازمان حفظ نباتات با بيان اینکه 
تایيد سلامت ميوه های قاچاق ممکن نيست و در این زمينه بحث 
اگروتروریسم و بيوتروریســم مطرح است، گفت: بهتر است از 

ميوه های قاچاق به فقرا حاتم بخشی نشود!
اكبر آهنگران در گفت وگو با مهر، در واكنش به مباحث مطرح شــده 
از ســوی برخی كارشناسان مبنی بر اينكه ميوه های قاچاق به نفع اقشار 
آسيب پذير مصادره شوند، اظهار داشت: اگر كسی هست كه ادعا می كند 
می تواند ســلامت ميوه های ممنوعه را تاييد كنــد، روش اين كار را نيز 

بگويد)!(
وی با بيان اينكه درباره اين ميوه ها علاوه بر امكان آلودگی سهوی به 
آفت و بيماری ها، امكان آلودگی عمدی )اگروتروريســم( نيز وجود دارد، 
تصريح كرد: در اين زمينه حتی امكان آلودگی عمدی ميوه های قاچاق به 
بيماری های انســانی )بيوتروريسم( نيز وجود دارد و قطعا آلودگی عمدی 

به شكلی نيست كه با نمونه برداری امكان كشف آن وجود داشته باشد.
مديركل دفتر قرنطينه ســازمان حفظ نباتات با تاكيد بر اينكه اقشار 
ضعيف جامعه نيز مانند همه ما انسان هستند و حق زندگی دارند، گفت: 
بهتر اســت از ميوه های قاچاق به فقرا حاتم بخشی نشود و ما اگر به فكر 

آنها هستيم بايد دست در جيب خود كنيم.
اخيراً دبيركل خانه كشاورز در پاسخ به اين پرسش كه با محموله های 
ميوه كه به صورت غيرقانونی وارد شده ا ند چه بايد كرد؟ اعلام كرده است: 
بايد با اين محموله ها طبق قانون برخورد شود، به نظر من بايد اين ميوه ها 

را مصادره كرد و به صورت رايگان در اختيار اقشار آسيب پذير قرار داد.

یک مقام مسئول:
تاییدسلامتمیوههایقاچاق

ممکننیست

یک فعال تعاونی مطرح کرد
برایساختوسازبهتعاونیها

زمیننمیدهند!

دولــت تدبيــر واميد که 
ظاهرا علاقه وافری به حمایت 
از توليدکننــدگان خارجــی 
دارد اخيرا آشــپزی قطارهای 
اتریشی ها  به  را هم  کشورمان 
بی اعتنایی  بر  تا علاوه  سپرده 
به توانمنــدی داخلی، امنيت 
غذایی مسافران راه آهن هم با 
تهدید جدی مواجه شده باشد.
عباس آخوندی وزير راه دولت 
يازدهم هفته گذشته شاد و خندان 
در كنار  »فردريش اشتيفت« سفير 
اتريش در تهران حضور يافت و اين 
دو به اتفاق هم »كترينگ بين المللی 
دونا« يا همان آشپزخانه خودمان 
را درقطارهای داخلی با سرآشپزی 

اتريشی ها افتتاح كردند!
 اين درحالــی بود كه تا پيش 
از ايــن برخــی مقامــات دولت 
روحانی به ويژه اكبر تركان مشاور 
رئيس جمهور معتقد بودند ايرانی ها 

قابليت رقابــت در هيچ تكنولوژی 
و صنعتی به جز آبگوشــت بزباش 
و قرمه ســبزی را ندارند كه البته با 
آقای آخوندی ظاهرا همين  اقدام 
آشپزی را هم ايرانی ها بلد نيستند 

و بايد از ينگه دنيا آدم بياوريم! 
 به هرحال طی مراســم فوق ، 
اتريش كه  شــركت »دون هازر« 
وظيفه آن آماده سازی ، طبخ غذا و 
نوشــيدنی در يک محل و ارائه آن 
در محلی ديگر است، فعاليت خود 
را رسما در ايران آغاز كرد تا با اين 
اســتدلال وزير راه كه اعطای بازار 
داخلی به خارجی ها سبب افزايش 
سهم ايران در اقتصاد جهانی خواهد 
شــد، اين كترينگ همه نياز های 
غذايی راه آهن جمهوری اســلامی 
ايران و شركت های وابسته را تا ۱0 

سال آينده تأمين كند!
فارغ از اينكه آيا واقعاً نياز اصلی 
كشور در حوزه حمل ونقل موضوع 

تهيه غذاست يا خير و جدا از اينكه 
بايد از مسئولان اين بخش پرسيد 
كه نوسازی حمل ونقل ريلی، هوايی 
و جاده های كشــور چه زمانی آغاز 
خواهد شد و سرنوشت قراردادهای 
پر سروصدا با »ايرباس« و »بوئينگ« 
چه شد و كی قرار است به سر انجام 
برسد، بايد از جناب آخوندی، وزير 
راه دولت تدبير و اميد، سؤال كرد كه 

چگونه بر بيش از ده ها شركت نامدار 
ايرانی در زمينه تهيه باكيفيت غذا 
در كشور كه می توانند اين خدمات 
را بــه بهترين شــكل ممكن ارائه 
دهند، چشم بستيد و توانايی های 
آنها را نديديد و به جای آنها ميدان 
فعاليت را برای شــركت های غربی 

فراهم كرديد؟!
آقای آخوندی لطفاً پاسخ دهيد 

كه نسبت اين اقدام وزارتخانه تحت 
مديريت شما با اقتصاد مقاومتی و 
حمايت از كار و سرمايه ايرانی دقيقاً 

چيست؟ 
يا  اينكــه چرا در شــرايطی 
كه بسياری از كشــورهای جهان 
نسبت به مقوله امنيت غذايی شان 
حســاس بوده و آن را جزو مسائل 
استراتژيک شان می دانند در كشور 
ما بايد اين موضوع مهم در بخش 
ريلی به يک شركت غربی سپرده 
شــود ؟ آيــا مســئولان ذيربط به 
خطرات جدی اين مســئله اندكی 
انديشــيده اند؟ نكند موضوع خطر 
تراريخته هــا اين بار در قالب طبخ 
غذای ميليون ها مسافر بی گناه قطار 

تكرار شود؟
بــه هرحــال با اقــدام جناب 
آخوندی ظاهراً توجه به توليد داخل 
و نيروی انســانی بومی در وزارت 
راه و شهرســازی و در فرآيند  های 

كاری وزيــر راه و شهرســازی در 
حال فراموش شــدن است،  وقتی 
آشــپز های  علمی ترين  و  بهترين 
بومی و ايرانی قادر به طبخ غذاهای 
ايرانی هستند، حضور سرآشپز غير 
ايرانی و ســرمايه گذاری غيرايرانی 
برای امر ســاده ای نظير آشپزخانه 
يک قطار و طبخ غــذای ايرانی و 
همچنيــن ذوق زدگــی وزير راه و 
شهرســازی برای حضور در افتتاح 
چنين كترينگــی، منطقی به نظر 

نمی رسد.
اينكه چنــدی پيش  جالــب 
راه انــدازی كترينــگ  حرفه ای و 
بزرگ در فرودگاه امام خمينی )ره( 
توسط يكی از ايرلاين های داخلی 
مطرح و مقرر شــد اين شــركت 
ايرانی خدمــات كترينگ به اغلب 
ايرلاين های فعال در فرودگاه امام 
ارائه كند، اما  متاسفانه توجه چندانی 

به او نشد.

سایه تهدید بر سرامنيت غذایی مسافران راه آهن 

دولتتدبیروامیدآشپزیقطارهایایرانیراهمبهخارجیهاسپرد!

معاون نظارت بانک مرکزی:

کارت های اعتباری از اول مهر در ۳ سطح برنزی، نقره ای  و طلایی صادر خواهد شد
معاون نظارت بانک مرکزی گفت: در جهت افزایش تقاضای کل و 
خروج از رکود بانک ها موظف شده اند تا پایان شهریور سال جاری، 

کارت های اعتباری را به مشتریان ارایه کنند.
فرشــاد حيدری گفت:  اين كارت ها برای تأمين تســهيلات خرد و ايجاد 
رضايت بيشــتر هموطنان گرامی در استفاده از تسهيلات خرد بانكی است و 
برای هر متقاضی واجد شرايط، براساس اعتبارسنجی و بررسی توان پرداخت 

شهروندان، يک كارت اعتباری اعطا می شود.
اين گزارش حاكی اســت، كارت های اعتباری در ســه سطح برنزی )تا 
ســقف يكصد ميليون ريال(، نقره ای )تا سقف سيصد ميليون ريال( طلايی 
)تا سقف پانصد ميليون ريال( و بر حسب توان بازپرداخت اقساط متقاضيان 

صادر خواهد شد.
با استفاده از كارت های اعتباری، معاملات به صورت واقعی تر انجام شده و 
از انجام معاملات صوری جلوگيری می شود؛ چرا كه اين كارت ها سبب حذف 
دريافت فاكتور توسط شهروندان و ارايه آن به بانک ها برای دريافت تسهيلات 
خواهد شد و رفت و آمد به بانک ها را كاهش خواهد داد. رواج سريع تر كارت های 
اعتباری موجب افزايش سطح رضايت مردم از نظام بانكی می شود و هموطنان 
می توانند نيازهای مالی خود را برای خريد كالاها و خدمات تأمين كنند. اين 
كارت ها علاوه بر امكان خريد كالا، امكان خريد و تأمين انواع خدمات از جمله 
خدمات آموزشی، درمانی، بيمه ای، حمل و نقل و... را برای مردم فراهم می كند.
نحوه استفاده از كارت های اعتباری به اين صورت خواهد بود كه شهروندان 

در طول ماه نســبت به خريد كالا و خدمات مورد نياز خود اقدام می كنند و 
چنانچه قادر به پرداخت بدهی خود در پايان ماه نباشند، مانده بدهی آنان به 

مدت ۱2 تا 36 ماه تقسيط می شود.
كارت های اعتباری به تدريج جايگزين تســهيلات خرد مانند تسهيلات 

خريد خودرو، كالای مصرفی بادوام، جعاله و... می شود.
براســاس بخشنامه ابلاغی به شبكه بانكی كشور، بانک ها موظف شده اند 
تا پايان شــهريور سال جاری، اقدام های لازم برای اجرايی شدن اين خدمت 

جديد را فراهم و كارت های اعتباری را به مشتريان ارايه كنند.
به گفته حيدری، كارت های اعتباری براساس عقد مرابحه و نرخ سود آن 

بر پايه نرخ سود مصوب شورای پول و اعتبار خواهد بود.

عضو کميسيون انرژی مجلس 
شورای اسلامی با اشاره به معایب 
قراردادهای جدید نفتی نسبت به 

اجرای آن هشدار داد.
گفــت:  خادمــی  هدايــت الله 
قراردادهای جديد نفتی زيرساختهای 
صنعتی مــا را از بيــن می برد و به 
شركتهای داخلی و نفتی نيز كمكی 

نمی كند.
عضو كميســيون انرژی مجلس 
شورای اســلامی افزود: قراردادهای 
جديد نفتی كه دولت آن را تصويب 
كرده اســت الگويی ندارد و آزمايش 

نشده است.

خادمــی افزود: ايــن قراردادها 
حاكميت ملی، سياســی و اقتصادی 

كشور را زيرسؤال می برد.
وی گفت: اينكه گفته می شــود 
قراردادها  در  خارجی  شــركت های 
موظفند قطعات مــورد نياز خود را 
از شــركت های داخلــی تهيه كنند 
نادرست اســت و درقراردادها آمده 
طرف خارجی بايــد درباره مديريت 
مقصد و انتقــال دانش فنی، قرارداد 
امضاء كند نه با ســازندگان داخلی 

قطعات.
نشــان  تجربه  افــزود:  خادمی 
می دهد شــركت های خارجی حتی 

پيچ خود را از ايران نمی خرند.
عضو كميســيون انرژی مجلس 
گفت: برخی شركت های خارجی كه 
به عنوان دكل دار در خليج فارس با 
مــا قرارداد دارند حتی غذای خود را 
از دبی تهيه می كنند و كارگر چينی 

و هندی دارند.
خادمــی افزود: در ســال 88 با 
تــوان داخلی توليد نفــت روزانه به 
چهارميليــون و ۱۵0 هزار بشــكه 
رسيد و بر مخازن حاكميت داشتيم 
اما اكنون پيمانكارانی می آيند كه 32 
سال مدت زمان قرارداد آنان است و 
وزارت نفــت نيز درباره فعاليت آنان 

تصميم گيرنده نيســت. وی گفت: 
شركتی كه پول می آورد ۵0 درصد 
تصميم گيری حق اوســت و اگر به 
توافق با وزارت نفت كشورمان نرسد 

تكليف مشخص نيست.
خادمــی افزود: اين دولت ســه 
سال كشور را معطل گذاشته و پس 
از آن گوشت لخم را جلوی خارجی ها 
گذاشــته است و می گويد يا آی.پی.

سی. يا هيچ.
وی گفــت: پــس از 36 ســال 
واگذاری اكتشاف، توليد و بهره برداری 
ميادين نفتی به شركت های خارجی 
زشت است. خادمی افزود: اگر دولت 

برای فعاليت های نفتی پول ندارد با 
انتشار اوراق يا جمع آوری نقدينگی در 

كشور منابع مالی جذب كند.
وی گفت: مگر اكنون زمان پس از 
برجام و تحريم ها در حال لغو نيست 
پس چرا بايد حاكميت سياسی خود 
را با قراردادهای جديد نفتی از دست 

بدهيم؟!
خادمی افزود: در تحريم ها لطمه 
خورديــم امــا بســياری از كارها را 
خودمان انجام داده ايم كه نمونه آن 
فازهــای 8، 9، ۱2، ۱8 و ۱7 پارس 

جنوبی است.
وی گفت: ممكن اســت در اجرا 

تأخير داشته باشيم اما مگر شركت 
توتــال و ديگــر شــركت ها تأخير 

نداشتند.
خادمی افزود: قراردادهای جديد 
نفتی ۱۵0 اشكال داشته اند كه با نقد 
منتقدان رفع شده اما اين تعدادی از 
اشــكالات بوده و تعداد زيادی باقی 

مانده است.
وی گفت: رفع اين ۱۵0 اشكال 
در حاليســت كه الگوی قراردادهای 

جديد ۵4 بار ويرايش شده است.
خادمــی افــزود: وزارت نفــت 
كشورمان كار داخلی خود را نمی تواند 

انجام دهد.

نمایندگان مجلس شورای اسلامی خواستار تغييرات اساسی در 
لایحه برنامه ششم توسعه شدند.

عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی با بيان اينكه بايد 
تغييرات اساســی در برنامه ششم ايجاد شــود، گفت: هيچ نرخی برای رشد 

اشتغال در اين برنامه اعلام نشده است.
شهباز حسن پور در گفت وگو با خبرگزاری تسنيم در مورد ايرادات برنامه 
ششم توسعه با بيان اينكه اين برنامه قطعا بايد در كميسيون تلفيق تغييرات 
اساســی پيدا كند، اظهار داشت: برنامه ششم توسعه با مشكلات و معضلات 
اساسی روبه رو است. لحاظ نشدن اسناد بالادستی به خصوص اقتصاد مقاومتی 

در تدوين اين لايحه يكی از اين موارد است.
وی بــا ابراز اينكه هيــچ تكليفی بر دولت در راســتای اقتصاد مقاومتی 
مشــخص نشده است، ادامه داد: دولت در لايحه برنامه ششم توسعه تكليفی 

برای وزارتخانه ها، نهادها و بانک ها در زمينه اشتغال جوانان كه يک امر مهم 
برای مردم است تعيين نكرده به نوعی كه هيچ نرخی برای رشد اشتغال طی 

اين ۵ سال اعلام نشده است.
عضو كميسيون برنامه و بودجه خاطرنشان كرد: يكی ديگر از موارد چالش زا 
در لايحه برنامه ششم توسعه، ماليات ارزش افزوده و چگونگی دريافت آن است 
زيرا در حال حاضر اين ماليات در دو مرحله ابتدا از كارخانجات و ســپس از 
مصرف كننده دريافت می شود اما در برنامه ششم تكليف اين موضوع مبهم است.

بــه گفته وی، در كنار همــه ايراداتی كه اين برنامــه دارد، در خصوص 
سياست های پولی نيز، روند مشخصی از سوی دولت تدوين نشده است.

عضو كميسيون صنعت و معدن مجلس نيز در مورد ايرادات لايحه برنامه 
ششــم گفت: ايرادات اين لايحه مربوط به يک بخش و دو بخش نيست بلكه 

بايد در همه حوزه ها و بخش ها تغييرات اساسی ايجاد كنند.

محمدحســين فرهنگی در گفت وگو با خبرنــگار اقتصادی خبرگزاری 
تســنيم، در مورد ايرادات برنامه ششم توسعه با توجه به تصويب اين لايحه 
در كميسيون برنامه و بودجه اظهار داشت: لايحه ارائه شده دولت به مجلس 
برنامه نيســت بلكه تنها احكامی اســت كه در قالب برنامه ششم توسعه به 

مجلس تقديم شده است.
نماينده كارگران در شورای عالی كار هم با بيان اينكه با برنامه ای كه به 
عنوان برنامه ششم توسعه نوشته شده نمی توان به اهداف اشتغال زايی دست 
يافت گفت: بين برنامه پنجم و ششــم گسســتگی وجود دارد. برنامه ششم 

راهكارهايی در جهت اهداف ناقص برنامه پنجم ندارد.
علی خدايی در گفت وگو با خبرگزاری تسنيم، درباره رويكرد اشتغال زايی 
دولت در لايحه برنامه ششم توسعه گفت: امروز اشتغال فارغ التحصيلان يكی 

از دغدغه های اصلی جامعه است و نمی توان آن را كتمان كرد.

نمایندگان مجلس:

لایحه برنامه ششم باید تغییرات اساسی پیدا کند

رئيس سازمان جنگل ها، مراتع و آبخيزداری گفت: سطح آتش سوزی 
که در جنگل های کشور اتفاق می افتد یک بيست وپنجم دنياست اما ناوگان 

هوایی مجهز برای مهار آتش سوزی جنگل ها نداریم.
خداكــرم جلالــی در گفت وگو با خبرگزاری فارس، در پاســخ به اينكه طی 
چند سال اخير با توجه به خشكسالی در كشور حجم زيادی از جنگل ها به دليل 
آتش ســوزی و امكان عدم مهار از بين رفته و اين ســازمان چه كاری انجام داده 
است، اظهار كرد: يک درصد از سطح جنگل ها هر سال در دنيا دچار آتش سوزی 
می شــود در مقايسه با دنيا آتش سوزی جنگل ها در كشور ما يک بيست و پنجم 

آن چيزی است كه در دنيا اتفاق می افتد.
وی در توضيح بيشــتر اين موضوع خاطرنشــان كرد: بيشتر جنگل های دنيا 
سوزنی برگ هستند كه وقتی آتش سوزی رخ می دهد، كنترل آن ساده نيست، تا 
حدی كه آتش سوزی در جنگل های كانادا بيش از 300 هزار هكتار را از بين برد 

و مهار آن 20 تا 2۵ روز طول كشيد.
رئيس سازمان جنگل ها و مراتع به توافق سال گذشته با وزارت دفاع و اداره كل 
نيروهای مسلح اشاره كرد و گفت: طی قراردادی قرار شد تا از ناوگان هوايی آنها 
از جمله هلی كوپتر و هواپيما برای مهار آتش  جنگل ها استفاده كنيم كه تاكنون 

نيز همكاری خوبی با ما داشتند.
جلالی در پاسخ اين سوال كه ظاهرا كمبود هواپيمای آب پاش يكی از دلايل 
زمان بر بودن مهار آتش جنگل ها در كشور است، تصريح كرد: متاسفانه با كمبود 
هواپيماهای آب پاش برای خاموش كردن آتش جنگل ها مواجهيم و ناوگان هوايی 

كه در اختيار خود سازمان جنگل ها باشند، نداريم.
وی به اين نكته هم اشاره كرد كه در برنامه ششم توسعه پيشنهاد داده ايم تا 

ناوگان هوايی مجهز برای جنگل ها و مراتع داشته باشيم.
رئيس سازمان جنگل ها و مراتع عنوان كرد: در سال گذشته حفاظت از پنج 
ميليون هكتار از اين عرصه ها را به مردم واگذار كرديم كه خيلی خوب هم جواب 
گرفتيم و امسال هم بنا داريم تا حفاظت ۱0 ميليون هكتار از مراتع و جنگل ها را 
به خود مردم واگذار كنيم و در ازای آن يكسری امكانات بهره برداری را به افرادی 

كه از اين عرصه ها حفاظت می كنند، واگذار می كنيم.
جلالی در پاســخ به اينكه آتش سوزی جنگل های كشور در مقايسه با مدت 
مشابه ســال قبل چه تغييری داشته، گفت: ۱6/۵ درصد كاهش آتش سوزی در 
جنگل ها روی داده است و در كل آتش سوزی در شش هزار هكتار جنگل و مرتع 

رخ داده كه پنج هزار هكتار آن مربوط به مراتع بوده است.

رئيس سازمان جنگل ها، مراتع و آبخيزداری:

ناوگانهواییمجهز
برایمهارآتشسوزیجنگلهانداریم

رئيس دفتر مقام معظم رهبری در نشست پيشکسوتان اتاق ایران:

جاده اقتصاد کشور آسفالت نیست


